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Věc: Vyjádření obce Květnice k vyrozumění ministerstva kultury o zahájení řízení o 

prohlášení kamenného obloukového mostku za kulturní památku  

 

Vážená paní Trejbalová, Vážená paní Dědková, 

dovolujeme si reagovat na výše uvedené vyrozumění, a to v dodatečné lhůtě stanovené v 

rámci nahlížení do spisu dne 25. 6. 2024.  

 V žádném případě nezpochybňujeme nezbytnost a prospěšnost ochrany historických 

památek a snahy o jejich zachování pro budoucí generace. V obecné rovině preferujeme a 

podporujeme zachování takových památek. Nejsme ale vlastníkem mostu, ani osobou 

oprávněnou k posouzení nezbytnosti a prospěšnosti jeho památkové ochrany.  

 V praktické rovině ale spatřujeme několik pro obec Květnice velmi podstatných problémů.  

Důležitým argumentem pro výstavbu zcela nového mostu je skutečnost, že zachování stávající 

konstrukce neumožňuje splnění podmínky normy průtoku povodňové úrovně Q100. Současný 

mostní otvor nesplňuje zcela kritéria převedení zvýšených průtoků a vnik povodňových škod. 

V intravilánu obce to v konečném důsledku vede ke zhoršení škod na majetku při povodni a 

zvýšení rizika ohrožení obyvatelstva. Ostatně tuto skutečnost potvrdily i poslední záplavy v 

roce 2013, kdy došlo díky nedostatečnému průtoku pod mostem k zaplavení několika 

obytných domů. Je potřeba si uvědomit, že zejména po povodních 2002 došlo jednak ke 

zpřísnění podmínek na rezervy v kapacitě dle ČSN 73 6201, ale zvýšily se i návrhové průtoky, 

které plynou ze sledování průtoků v dlouhých časových úsecích.  
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Původní kamenná klenba byla v minulosti překryta železobetonovou konstrukci, která v 

současné době tvoří mostovku. Vzhledem k tomu, že průjezdný profil byl širší než původní 

kamenná klenba, byla odstraněna i původní jižní kamenná zábradelní zídka. Severní zábradelní 

zídka, taktéž již není zcela původní, je vyspravena a doplněna betonovými deskami tvořícími 

její horní líc.   

Most je dlouhodobě ve velmi špatném technickém stavu, což potvrzuje mostní prohlídka 

majitele mostu KSÚS z roku 2020. Ve spodní části mostu je v celé délce klenby masivní podélná 

prasklina. Ta v některých místech má šířku až 3 cm. Nutno upozornit, že během mostní 

prohlídky (2020) měla prasklina maximální šíři 1.2mm! Je tedy evidentní, že v konstrukci mostu 

dochází k deformacím, které se stále a poměrně razantně zhoršují. Tyto poruchy, kterých je z 

dolního líce možno zaznamenat více, jsou jak statického, tak i dynamického původu, spáry 

neodborně a svévolně kýmsi vymazané cementovou maltou již po několika měsících opět 

praskly a v některých místech je již cementová malta vypadlá, případně uvolněná. Je zcela 

markantní, že statika mostu se jeho, byť omezeným provozem, stále a to poměrně dramaticky 

zhoršuje. Do konstrukce navíc zatéká před již značně degradovanou betonovou mostovku.  

Krajské zastupitelstvo Středočeského kraje rozhodlo na svém posledním zasedání v červnu 

2024 ve smyslu podpořit prohlášení mostu kulturní památku. Považujeme za nutné 

konstatovat, že tak rozhodlo bez zohlednění místních souvislostí, znalosti výše uvedených 

skutečností a šetření na místě.  

Krajská správa a údržba silnic má na opravu mostu zpracovaný poměrně rozsáhlý a nákladný 

projekt, který by po prohlášení mostu za kulturní památku nemohla použít. Došlo by tudíž k 

mrhání veřejnými prostředky, neboť rekonstrukce kulturní památky by vyžadovala novou 

projektovou dokumentaci, která by podléhala vyjádření NPÚ.  

Stávající projekt navíc počítá s mírným posunutím mostu směrem na západ a tím zajištění lepší 

dopravní obslužnosti a bezpečnosti přilehlé oblasti, kde je dnes velmi problematické místo.  

Zástupce KSÚS konstatoval, že o špatném technickém stavu mostu v Květnici několikrát 

informoval, a že pokud nebude most včasně a řádně opraven, budou nuceni přistoupit k 

uzavření mostu částečně, nebo dokonce úplně.  

Jedná se o páteřní komunikaci v obci, hlavní příjezdovou trasu k mateřské škole (kapacita 100 

dětí), obecnímu úřadu, a vzhledem k realizaci přeložky I/12 to bude i jedna z hlavních 

objízdných tras pro tuto stavbu, která navazuje na velký pražský okruh. PO dokončení stavby 

je v daném místě plánováno značné navýšení hlavně tranzitní dopravy ve směru na obchvat. 

Velice rádi bychom podpořili myšlenku zachování kamenného mostu, a proto jsme se s 

majitelem a zároveň investorem dohodli na kompromisu, kdy je připraven k opravě přistoupit 

citlivě ve smyslu zachování historického rázu. A to i přesto, že most není krajinotvorným ani 

pohledovým prvkem. Jeho klenba je nepřístupná těžce přístupná a lze ji pozorovat pouze po 

překonání upozornění „Na vlastní nebezpečí“ ze srázu vedoucího přímo do koryta vodního 

toku potoka Výmola. Most se sice nachází v blízkosti původní historické tvrzi, ale z té není do 

dnešních dnů zachováno nic. Místo je intenzivně zastavěno novými bytovými domy. 
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 Prohlášení mostu kulturní památkou by obci naší velikosti přineslo nemalé problémy a 

zvýšené náklady. A to především ve smyslu péče a udržitelnosti takové stavby.  Obec Květnice 

má ve správě přilehlou opěrnou zeď v ulici Ke Tvrzi,  jejíž nezbytnou opravu by musela 

financovat, a to s vysokou pravděpodobností rovněž v režimu památkové ochrany. 

 Jen ve správě Středočeského kraje je 481 klenbových mostů, z těch pak je většina kamenných. 

Téměř všechny tyto mosty mají sníženou zatížitelnost. To může vést až k omezené dostupnosti 

pro vozidla integrovaného záchranného systému.   

Vážíme si odkazu našich předků, ale stejně tak je logické, že si společnost může dovolit 

památkově chránit jen určité množství objektů, které budou dokladem toho odkazu, a my 

přijmeme to, že budou omezujícími prvky v dopravní síti.   

Pakliže tedy dojdete k závěru, že právě most v Květnici je takovým historickým odkazem 

budeme rádi, že takový klenot v obci máme. Jen věříme, že budou navazovat i další nezbytné 

kroky, tedy zajištění opravy mostu tak, aby byla zajištěna plynulost a bezpečnost dopravy a 

povodňová ochrana. Jak jsme již uvedli v úvodu, rozhodnutí o prohlášení kamenného 

obloukového mostku za kulturní památku nepřísluší obci Květnice, ale právě ministerstvu 

kultury, a proto s důvěrou vyčkáme rozhodnutí vašeho úřadu.  

  

 S pozdravem 

Ing. Lenka Houžvičková 

starostka obce Květnice 
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